








Dar același Sergiu Oprescu atrage 
atenția că și în acest caz ar trebui să 
ne calibrăm așteptările într-un mod 
realist. Este predictibil că o să avem o 
problemă generațională: de pildă gen 
Z vine cu un puternic sentiment de 
“entitlement” și cu anumite atitudini 
specifice față de muncă și life style. 
Atunci când peste 60% din aceștia 
vor fi în câmpul muncii și vor da tonul 
nu va mai fi „business as usual”.  

Cum poate România 
gestiona acest lucru în 
contextul în care nici 
economiile mai puternice nu 
stau mai bine (deși pot 
importa masiv forță de 
muncă)?  Rămâne de văzut.
 
În plus, avertizează Oprescu, 
“Generatia Z va veni cu mentalități 
omogene la nivel global (opus Gen 
X). Ei se simt ca niste cetățeni 
globali.  

Cultura instituțională la nivelul statului 
român este la nivelul anilor ’90. 
Mereu avem un tătuc în fiecare 
instituție, mentalitatea să nu vorbești 
dacă nu ești întrebat. Numai sistemul 

privat a preluat și implementat din 
structura occidentală. 
 
Vor avea loc niște fricțiuni notabile. 
Poti să ajungi în acest fel să te simti 
străin în țara ta”. 

Există așadar pericolul creării unui 
clivaj major. Tema națională prin 
atenția dată fenomenelor 
denaționalizării în sistemele 
financiar-bancare-monetare se 
manifestă așadar și aici pregnant, 
ocupând prim-planul discuției. Nu ar 
trebui să ne surprindă acest lucru. 
Dacă ne uităm în istoria României 
toate celelalte 3 valuri ale marilor 
transformări structurale au fost 
marcate de această temă.
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România 

și problema 
intermedierii 
financiare

2030 

Problema intermedierii 
financiare în orizontul 2030 și 
politica economică românească 
în această privință reprezintă o 
chintesență a temelor discutate 
mai sus. Sergiu Oprescu 
formulează problema într-un 
mod foarte intuitiv: „Te uiți la 
economia României ca la o 
companie și trebuie să o 
finanțezi prin capital de lucru.  
Ca să duduie economia, cineva 
trebuie să pompeze sânge în 
corpul economiei.

Dar noi pompăm doar 27% din 
capacitate în corpul economiei 
românești, o medie de 3 ori mai 
mică decât media europeană de 
peste 80%. România este o 
piață de 60 mld credit 
neguvernamental (adică un grad 
de 27% intermediere 
financiară”.

În această situație, economia României, pentru a funcționa, trebuie să se adapteze, folosind structuri 
alternative: creditul comercial este de 2,5 ori mai mare decât media europeană, iar serviciile bancare din 
ecosistemul alternativ cross border (vezi cele 2 milioane de utilizatori de Revolut, sau creditul 
inter-company crossborder) înregistrează o creștere semnificativă. Intrăm deci în acest proces de 
transformare în orizontul 2030 cu un sistem național de intermediere financiară care prezintă specificități 
nu neapărat pozitive.

Dată fiind această realitate, Sergiu Oprescu consideră că este legitim să formulăm întrebări precum: Cum 
s-a ajuns că societatea românească însăși, an de an, subminează singură intermedierea financiară?   Dacă 
ne uitam la seriile de date din 2015 până azi vedem un recul în acordarea de credite, iar structurile politice 
mai puțin dispuse să susțină creditarea: 

Evoluția intermedierii financiare indirecte*
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Sursa: BNR, Raport anual 2021

De ce si cine se opune la intermedierea financiara? Cine se opune ca bancile sa dea mai 
mult credit? 
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Volumul de finanțare suplimentară ar trebui să fie direcționat 
prioritar spre sectoare cu valoare adăugată mare, spre proiecte 
inovative, cu capacitate de multiplicare la nivelul economiei. 
Asta presupune atât o disciplină financiară mai bună la nivelul 
companiilor, cât și programe guvernamentale care să sprijine 
capacitatea de absorbție a fondurilor pe direcții și sectoare 
prioritare la nivel național. 

Dincolo de aspectele financiare și economice pure avem aici 
direct implicată problema denaționalizării: centrul de greutate al 
intermedierii financiare iese cu totul din sfera românească. 

“Driverul principal fiind 
intermedierea financiară, 
trebuie să mă duc de la 
27% la peste 45% spre un 
60% care ar fi optim. 
Acum 240 mld PIB în 2022, 
cu 25% credit 
neguvernamental, adică ¼ 
din 240 mld fac 60 mld 
EUR. Dacă este să ajung în 
2030 la 300 mld PIB (3% 
CAGR),  40% intermediere 
financiară înseamnă 120 
mld EUR. De la 60 mld 
EUR la 120 mld EUR cineva 
trebuie să dea 60 mld EUR 
credit.  

Cine va da credit? Băncile 
din eșalonul 1, 2 sau 3? 
Cine vor fi cei care vor 
accepta?  Noi în România 
suntem cei care nu pot da 
credite unei persoane fizice 
cu “net wealth” 60-70% 
active imobiliare. În US 
avem 25% active 
imobiliare.  

Noi în România nu 
monetizăm imobiliarul, 
banul este inchistat, nu 
circulă.  Pivotul este 
bineînțeles intermedierea 
financiară” și exact acolo 
avem o problemă. 

De aici semne de întrebare 
foarte serioase: “Atunci 
România va trebui să caute 
surse alternative de finanțare. 
Să zicem că Google, care va fi 
intrat deja la vremea aceea ca 
un jucător major pe piața 
globală în domeniu- îți va da 
banii pe baza de “behaviour 
analytics”. 

Dar tot el poate bloca accesul la 
orice sursa alternativă, 
introduce un nivel de control 
personalizat sau poate deveni o 
sursă de monitorizare și 
orientare a creditului la nivel 
global care acționează după o 
logică care scapă cu totul logicii 
interesului național al unei țări 
ca România.”
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Avem așadar adusă de al Patrulea Val o 
situație fără precedent istoric. Noile 
nivele și forme de control pe care 
entități de acest tip Big Tech intrate ca 
jucători majori pe piața financiar-bancară 
vor ajunge să le aibă (nu numai în ceea 
ce privește fluxul de informație și 
monitorizare, dar și fluxurile financiare), 
reprezintă un pericol care merge mult 
dincolo de simpla problemă a 
deznaționalizării. 

Acest proces este atât de adânc că 
până și drepturile elementare ale 
cetățenilor și consumatorilor, formulate 
și apărate sub constituțiile naționale, 
ajung sa fie puse în discuție.  

Avem așadar o ilustrare a modului în 
care problematica intermedierii 
financiare ne servește drept fereastră 
prin care ajungem să realizăm 
complexitatea și importanța sarcinii 
care ne stă în față în anii imediat 
următori. 

Ajunși în acest punct am cerut 
interlocutorilor noștri să ne 
împărtășească viziunea lor cu privire la 
scenariile pozitive și negative în această 
privință, în condițiile celui de al Patrulea 
Val.

Scenariul negativ Scenariul pozitiv

pare să fie definit de faptul că vom continua să facem 
ceea ce facem acum. Adică să continuăm acest trend 
care va duce la puternica adopție a serviciilor bancare 
crossborder și va consfinți instituționalizarea 
“dezintermedierii financiare” a sistemului bancar din 
România. “Dezintermedierea” va fi asociată de evoluții 
prin care BNR pierde pedalele și mecanismele de ghidaj. 

O să avem o mașina care azi merge cu 40km/h și vom 
ajunge la o mașină care merge cu 100 km/h fără șofer și 
pedale. Noi nu suntem în situatia Greciei sau a Italiei, dar 
dacă vrem să avem o structură bancară și economică 
optimă trebuie să fim atenți la capacitatea României de 
a-și conduce destinul.  

Ca șoferi ai acestei entități (România) când vom da peste 
hopuri, va trebui să le putem ocoli, dar dacă nu avem  
volan și nu avem frâne, va fi mai greu.

Pentru asta trebuie însă să ne mobilizăm. Al Patrulea Val a atins deja România așa cum o cunoaștem, așa cum am ajuns să o 
reconstruim în ultimii 30 de ani. Fereastra de oportunitate pentru a acționa eficient și cu șanse mari de succes este îngustă: 
Orizontul anilor 2030 este orizontul de acțiune stringentă. Specialitatea noastră istorică pare a fi că plecăm dintr-o situație 
dezavantajată și să reușim să recuperăm de multe ori în mod cu totul paradoxal: Ne trebuie o minte limpede, o regândire profundă 
și realistă a momentului istoric și o mobilizare instituțională națională fără precedent, ca să reușim din nou.

este evident și a reieșit în mod sistematic, pas cu pas, din toate 
cele discutate mai sus, pe parcursul acestei evaluări de etapă. Anii 
2023-24 vor trebui să fie un “inflection point” construit din 
perspectiva reglementării, educației, politicului și comercialului. Al 
Patrulea Val devine o preocupare explicită și sistematică pentru 
societatea și decidenții români. 

Pornind de la o serie de decizii strategice legate de tehnologizarea 
și restructurarea organizațională la nivel sectorial și național, 
dublate de strategii concrete - cum ar fi mobilizarea a aproximativ 
60 mld EUR, prin monetizarea activelor imobilizate și nu numai -, 
are loc un impact în cascadă mult mai mare, ce alimentează și 
turează economia românească pentru deceniile ce vin. În acest 
scenariu, orizontul următorilor ani este unul al unui excepțional 
efort concentrat de restructurare a economiei naționale, având în 
centru restructurarea sectorului financiar-bancar-monetar. 

O să avem o mașină care va merge cu 120 km/h cu șofer și pedale 
și pe care o vom putea folosi pentru a dezvolta și calibra eficiența 
și reziliența economiei naționale în fața tuturor provocărilor ce se 
ridică la orizont. 
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